المستخلص عربي : 
      يعدّ البحث العلمي أحد أهم الحلقات المفقودة في مسار التنمية في المملكة العربية السعودية، نظراً لخصوصيته، ممثلة بجامعاتها ومؤسساتها ومراكزها البحثية. أن النظرة الناقدة إلى واقع البحث العلمي في المملكة وتشخيص مكوناته في سياق البحوث المعدة،  قد تساهم في تحديد أهم الإشكاليات التي تترتب على غياب هويتها تارة أو عدم تميزها أو حتى مواكبتها تارة أخرى مع المستجدات الإقليمية والدولية.  وأن الواقع الذي يواجه الباحث عند إعداد بحوثه يستند على جملة من المرتكزات الرئيسة غير المتوافرة،  تشكل عائقاً في مسيرة البحث العلمي.
من هذا المنطلق، فإن البحث يستهدف تحليل واقع البحث العلمي المدعوم في جامعة الملك عبد العزيز، ضمن إطار مكامن قوته ومواطن ضعفه وصولاً إلى كشف الفجوة الاستراتيجية وتحديد وسائل النهوض بمقتضياته. لهذا فقد صيغت مجموعة تساؤلات بحثية مثلت مقدمة رئيسية لإطار البحث، ودفعت هذه التساؤلات إلى محاورة الواقع وأبجدياته العلمية وبلورة إجابات مناسبة، قد ترسم مفردات النهوض بالبحث العلمي في هذه الجامعة، في إطار البيئة العلمية للوصول إلى المستوى المطلوب، لاسيما وأن هذه الجامعة ومراكزها البحثية، بما لديها من رأس مال فكري مؤهل، قادرة على أداء رسالتها البحثية بمستوى علمي وتقني يمكنها من النهوض بمستوى الإبداع الفكري ومشاركة العالم المتقدم في تقديم مفردات حضارية لا غنى عنها في مجالات البحوث العلمية الراقية، إذا ما توافرت لها أسباب النهوض.
يقوم هذا البحث على مسلمات البحث العلمي، التي من أهمها التأصيل الفكري والتجديد والإبداع وتجاوز التقليد والاستنساخ للأفكار ومنهجياته غير الواقعية.   إن هذه المرحلة لا يمكن أن تتحقق إلا من خلال تمكين الباحث فكرياً وقيمياً وعلمياً وتقنياً من تناول الموضوعات البحثية ، ويعدّ هذا البحث الخاص بعملية تقييم البحوث المتاحة  محوراً للفرضية التي تقوم عليها الدراسة.
وقد تناول الباحثان اثني عشر بحثا ؛ ستة منها في مجال الإدارة ، وستة أخرى في مجال الاقتصاد ، وأنهيا دراستهما وتحليلهما بقائمة من التوصيات العلمية شملت
ثلاثة جوانب ؛ الباحث ، والمؤسسات البحثية ، وكيفية القيام بعملية التقييم للبحث.

Abstract: 
[bookmark: _GoBack]Scientific research is one of the most important missing links in the path of development in the Kingdom of Saudi Arabia, due to its specificity, represented by its universities, institutions and research centers. That the critical view to the reality of scientific research in the Kingdom and its components diagnosed in the context of research, the stomach, may help identify the most important problems that result from the absence of identity, or sometimes not distinguish or even at other times to keep pace with regional and international developments. And that the reality facing the researcher in the preparation of its research is based on a number of key pillars is available, an obstacle in the process of scientific research.
From this perspective, the research aims to analyze the reality of scientific research supported by the King Abdul Aziz University, within the framework of the points of strength and weaknesses and access to the disclosure of the strategic gap and to identify means of promoting Bmqtadhaath. This has drafted a set questions research represented Introduction main search window, and pushed these questions to the dialogue with reality and Ibjdyate scientific and develop appropriate responses, you may draw a vocabulary advancement of scientific research in this university, in the context of the scientific environment to reach the required level, especially since this university and research centers, with its intellectual capital qualified, able to perform its level of scientific research and technical position to promote the level of intellectual creativity and the participation of the developed world in providing cultural vocabulary is indispensable in the areas of scientific research, high-end, if they have reasons for advancement.
This research is based on the postulates of scientific research, which is the most important intellectual and rooting innovation and creativity and overcome tradition and reproduction of ideas and methodologies unrealistic. This stage can only be achieved by enabling the researcher and value unto intellectually, scientifically and technically intake of research topics, and this is research on the process of assessing available research at the center of the premise upon which the study.
Researchers addressed the twelve research; six of them in the field of management, and six others in the area of ​​the economy, and finished their study and their analysis with a list of recommendations, including scientific
Three aspects; researcher, and research institutions, and how to do the evaluation process of research.
